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• és felmondások 
Kurdok sorsa - Tévéügyek fent és lent - Feszty-körök után -
Szamizdattörténet - Színházi előzetes - Az élet megy tovább 
Az Ö b ö l - h á b o r ú b a n s z ö v e t s é g e s h a d e r ő k t e g n a p r a 

k i s z é l e s í t e t t é k az i r a k i - t o r o k h a t á r m e n t é n h ú z ó d ó 
biztonsági övezetet, amelybe az elkövetkező két hét során 

200 ezer k u r d menekül te t k ívánnak át te lepí teni a törökországi 
m e n e k ü l t t á b o r o k b ó l . Ezzel egyidőben S z a d d a m Húszéin i raki 
elnök szülővárosában, Tak r i t ban tett lá togatásán sürget te , hogy 
állítsák bíróság elé azokat a vezetőket, akik „nem álltak helyt" az 
ellene k i r o b b a n t márc ius i felkelés ide jén . Az elnök kü l fö ld rő l 
támogatott „hul igánokat" tett felelőssé a zavargásokért . 

Vl ihai l G o r b a c s o v s z o v j e t á l l a m f ő t e g n a p f e l m e n t e t t e 
hivatalából Vlagyimir Lobovot, a szovjet fegyveres erők vezérkari 
főnökének első helyettesét, és egyben szentesítette Lobov távozását 
a Varsói Szerződés első főparancsnok-helyettesének funkciójából . 

Jugoszlávia egyre inkább a polgárháború felé sodródik. A szö-
vetségi hadsereg tegnap rendkívüli állapot bevezetését javasolta az 
államelnökségnek, és úgy tűnik, akár fölöttes szervétől független 
akciókat is kész végrehajtani. (Helyszíni riportsorozatunk első része a 
2. oldalon olvasható.) 

Németországi lá togatásának második nap ján , tegnap a kora 
esti ó r á k b a n Er fu r tbó l Berl inbe érkezett a Magyar Köztársaság 
elnöke és kísérete. Göncz Árpád a berlin-tegeli repülőtérről egye-
nesen a schónebergi vá rosházára , a berlini szenátus székhelyére 
h a j t a t o t t , a h o l E b e r h a r d D i e p g e n n e l , a v á r o s k o r m á n y z ó 
polgármesterével találkozott. 

Az O r s z á g g y ű l é s t e g n a p i ü lésén K a t o n a T a m á s k ü l ü g y i 
á l lamt i tkár visszavonta a ko rmány előterjesztését , melyben az a 
Parlament előzetes felhatalmazását kérte a Romániával a lá í randó 
„Nyitott égbolt" egyezményhez. 

Állami vagyon 
az önkormányzatoknak 
Az O r s z á g g y ű l é s t e g n a p i 

plenáris ülésének kezdetén Antall 
József miniszterelnök a második 
világháború befejezésének közel-
gő évfordulójára. Szabad György 
pedig az új Parlament egy eszten-
dővel eze lő t t i m e g a l a k u l á s á r a 
emlékezett beszédében. 

A nap i rend e lő t t szó t k é r ő 
Török Ferenc (SZDSZ) képviselő 
sérelmezte, hogy a műsorszóró 

Az Országgyűlés az egyes állami 
tulajdonban lévő vagyontárgyak 
önkormányzati tulajdonba adásáról 
folytatta vitáját, amelynek kereté-
ben Boross Péter belügyminiszter 
elmondta, hogy a kormány szándé-
ka a tavaly szeptember 30-ai önkor-
mányzati törvénnyel az volt: az ön-
kormányzatok kapják vissza a mű-
ködésükhöz szükséges állami va-
gyont . Sóvágó László (MDF) 
aláhúzta, hogy az önkormányzatok-
nak juttatott vagyon folyamatos 
gazdálkodást tesz majd lehetővé. 
Wekler Ferenc szerint az ellenzéki 
pártok fontosnak tartják ezt a tör-
vényt, de ebben a formában vissza-
utasítják, mert nem tartalmazza az 
önkormányzati törvényben felsorolt 
összes tulajdon átadását. 

Délután az ülés interpellációk-
kal, majd a koncesszióról szóló 
törvénytervezet fölöt t i vitával 
folytatódott. Az ellenzéki pártok 
közül az MSZP fe j te t te ki 
legrészle tesebben nézetét , azt 
hangoztatva, hogy a koncessziós 
törvény újabb eszköz a kormány 
kezében a bevételek összpontosí-
t á sá ra . Az M S Z P szer in t a 
törvényben biztosítani kellene az 
önkormányzatok egyetértési jogát. 
Szűcs István (MDF) azt vetette 
f e l , hogy a t ö b b tá rcá t é r in tő 
kérdésekben a gazdasági kabinet 
vagy k o r m á n y z a t d ö n t s ö n a 
koncesszióról. Balsai István igaz-
ságügyminiszter a következő ülé-
sen válaszol majd és a határozat-
hozatal is ugyanekkorra várható. 

Harcok Örményországban 

vállalat - anyagi okokra hivat-
kozva - megtagadta a TV2 reg-
geli adásainak sugárzását, és fel-
ve te t t e , hogy e m ö g ö t t e se t l eg 
politikai indokok is húzódhatnak. 
Antall József rövid válaszában 
r á m u t a t o t t , hogy a t e l e v í z i ó 
költségvetését az Országgyűlés 
f o g a d t a e l , és a k o r m á n y n a k 
e sze r in t kel l m ű k ö d t e t n i e az 
intézményt. 

A szovjet hadsereg egységei kedd 
reggel tűz alá vettek négy örmény 
falut. Örményország moszkvai 
képviselete úgy tájékoztatta az MTI 
moszkvai irodáját, hogy a táma-
dásokba helikopterek és harckocsik 
is bekapcsolódtak. 

A katonák előbb ultimátumot 
in téz tek a l a k o s s á g h o z : vagy 
leadják a fegyvereket, vagy eltün-
tetik a föld színéről a falvakat. 

Az örmény képviselet szóvivője 
közölte, hogy a hétfőn lerombolt 
Voszkepar faluban tizenhárom 
ember vesztette életét a település 
ellen intézett katonai támadásban. 
Közlése szerint a halottak többsé-
ge rendőr. A támadók áll í tólag 
negyven rendőrt túszul is ejtettek 
és elhurcoltak. 

Eközben a szovjet parlament 
elvetette az örmény Legfelsőbb 
Tanácsnak azt az indítványát, hogy 
az örmény-azerbajdzsán konfliktus 
újbóli kiéleződése miatt h ívják 
össze a szovjet Népképvise lők 
Kongresszusát. A szovjet törvény-
hozás ugyanakkor úgy döntöt t , 
hogy hivatalos vizsgálócsoportot 
küld ki Örményországba és Azer-
bajdzsánba a jereváni , illetve a 
bakui állítások ellenőrzésére. 

Az elutasító döntést tartalmazó 
határozat úgy fogalmaz, hogy a 
Népképviselők Kongresszusa és a 
szovjet parlament már eddig is 
több ízben fog la lkozo t t az ör-
m é n y - a z e r i h á b o r ú s k o d á s s a l . 
Határozatok is születtek ez ügy-
ben, ám azok csak papíron maradtak 

V I T Á M E T S A N G U I N E M , S E D A V E N A M N O N 
Gergely János akadémikus, az 

MTA Bio lóg ia i T u d o m á n y o k 
Osztályának elnöke megnyitójá-
ban elmondta, hogy a húsz évvel 
ezelőtti szervezőmunka eredmé-
nyét . a szegedi intézetek létre-
h o z á s á n a k h e l y e s s é g é t az idő 
igazo l t a , h i s z e n annak ide jén 
Straub F. Brúnó professzornak, s 
szervezótársainak igencsak meg 
kellett küzdeniük a kutatás Buda-
pestre centralizáltságával, illetve a 
biológiai központra szánt pénz-
összeg felaprózási szándékával. 
Gergely János az előadások után 
is megerősítette véleményét. 

- Csodá la t t a l .ér tékelem az 
előadások színvonalát, bár ez kü-
lönösebb meglepetést nem jelent 
számomra, hiszen ismerem a Sze-
geden folyó munkát. Az SZBK jó 
„befektetés" volt az Akadémiá-
nak, és az államnak, hiszen olyan 
e rőke t koncen t r á l t egy „ tudo-
mánypárti" városba, hogy szinte a 
semmiből hozhatta létre a magyar 
mo leku l á r i s b io lóg ia -ku ta t á s t . 
Világviszonylatban is élvonalbeli 
munkáról hallhattunk tőlük. 

- Tehát az SZBK-nak van 
jövője...? Ma Hadlaczky Gyula a 
mesterséges emberi kromoszóma 
előállítására vonatkozó kísérletei-
nek bemutatását azzal fejezte be. 
hogy ha nem lesz pénz a hasznosí-
tási kutatásokra, akkor Magyaror-
szág nem részesülhet a gyakorlati 
haszonból, és ismét csupán az 
erkölcsi siker jut az országnak.. 

- Az SZBK-nak múlt ja , je le-
ne, és jövő je van, de a magyar 
t u d o m á n y o s é l e tnek á l t a l á n o s 
betegsége a pénzhiány. Az összeg, 
ami t az in t éze t ek f e n n t a r t á s i 
költségként kapnak, csak töredéke 
az a lapkutatásra szükségesnek . 
Antall József miniszterelnök is 
k i m o n d t a a n y i t ó n a p o n , hogy 

Szegedi nap volt 
az Akadémián 

G r ó f S z é c h e n y i I s t v á n r a e m l é k e z ő ü n n e p i k ö z g y ű l é s e 
m á s o d i k n a p j á t - n e m k is t i s z t e s ség a Szeged i Bio lóg ia i 
K ö z p o n t k u t a t á s a i n a k b e m u t a t á s á r a f o r d í t o t t a a M a g y a r 
Tudományos Akadémia . Idén húsz éves az SZBK: az évforduló 
k a p c s á n tíz szegedi t u d ó s t a r t o t t nagy s ike rű s zake lőadás t a 
m o l e k u l á r i s b io lóg ia t e r ü l e t é r ő l . Ha l é t eze t t időz í t é s , az is 
remekbe sikeredett, mert az első napi miniszterelnöki látogatás, és 
az e lkészü l t a k a d é m i a i t ö r v é n y t e r v e z e t k a p c s á n , k i m o n d v a , 
k imonda t l anu l t egnap a Budavár i Kongresszusi T e r e m b e n egy 
kicsit mindenk i a szegedi közpon thoz hasonló ku ta tó in téze tek 
jövőjére gondolt. 

„vitám et sanguinem. sed avenam 
non" - egyszerűen nincs pénz. 
Szer in tem a köve tkező néhány 
évben jelentős anyagi támogatást, 
kü lönösen az a l apku ta t á sokra , 
n e m i g e n f o g u n k kapni . Az 
intézetek rákényszerülnek majd, 
hogy „ügyeskedjenek", s felhasz-
n á l j á k k ü l f ö l d i k a p c s o l a t a i -
kat; amire itthon nem lesz pénz, 
azt külföldön kell majd elvégezni. 

Hogy az ü g y e s k e d é s mi lyen 
hasznot hozhat, illetve a magyar-
országi pénztelenség mitől fosztja 
meg a ku ta tás t , pé lda rá Had-
laczky Gyulának, a biológiatudo-
mány kandidátusának ama ominó-
zus e lőadászáró mondata . Nem 
kevesebbről van szó, mint bizo-
nyos betegségekre immúnis, mes-
terségesen előállított kromoszó-
mák állatokba ültetéséről, amivel 
új , ellenállóbb fajták nyerhetők. 
A fiatal tudóstól többet is meg-
tudtunk. 

- Jelenleg már a hasznosítási 
stádiumba jutottak a kísérletek, és 
ilyenkor már a piac működik. Ki 
amennyit befektet, annyit része-

sedik a haszonból, ezért mondtam, 
hogy ha nem s ikerü l M a g y a r -
országon pénzt szerezni , akkor 
csak az erkölcsi dicsőség marad 
nekünk. 

- Külföldről tehát érdeklődnek? 
- Már í rásos szándékny i l a t -

koza to t kap tunk egy kanada i 
embriómanipulációs cégtől, egy 
kaliforniai intézet anyagi támo-
gatást is küldött, úgyhogy való-
színűleg ott kezdődnének meg a 
hasznos í tás i k ísér le tek ember i 
csontvelósej teken; ezen kívül a 
B e c k m a n n In téze t te l is e lkez -
dődtek a közös munkák: náluk, és 
S z e g e d e n f o l y n á n a k a t r ansz -
genetikus egérkísérletek. Együtt-
m ű k ö d é s t a j án lo t t az Alber ta i 
Egyetem sejtbiológiai tanszéke, a 
Cagliari-i egyetem, és a kanadai 
s z ö v e t s é g i k o r m á n y o t t a w a i 
k u t a t ó i n t é z e t e is, hogy ők is 
b e k a p c s o l ó d n á n a k a t r a n s z -
genetikus állatok előállításába. 

- Mennyi lenne a haszon? 
- Ezt nem tudni pontosan , a 

s z a b a d a l o m b e j e g y z é s e egy 
közvetítő cégen keresztül folyna, 

amely jól meghatározott licenc-
engedélyt biztosítana a kísérle-
tekre, aztán a szabadalom felhasz-
nálását szerzői jogdíj formájában 
visszajuttatná a Szegedi Biológiai 
Központnak. Ötvenmil l iós ösz-
szegről van szó befektetésként , 
ennek f e l é re n y ú j t o t t u n k be 
pályázatot az Országos Műszaki 
és Fe j l e sz t é s i B i z o t t s á g h o z . 
K é r d é s , hogy m e g k a p j u k - e a 
pénzt, vagy pedig a haszon kike-
rül külföldre. 

Keszthelyi Lajos akadémikust, 
az SZBK f ő i g a z g a t ó j á t p é n z -
ügyekkel nem lehet megingatni: 
örök optimista. 

- Erre az évre pi l lanatnyi lag 
tízmillió forint hiányzik, ami még 
nem tragikus. A támogatásokat 
három-négy forrásból szerezzük 
be : egy d i rek t t á m o g a t á s t a 
kormányon keresz tül , pályázat 
útján az Országos Tudományos és 
Kutatási Alaptól, illetve további 
ku ta tás fe j lesz tés i -b izo t t ságbe l i 
p á y á z a t o k o n is rész v e s z ü n k , 
úgyhogy a pénz folyamatosan jön. 
Nem a g g ó d o m , r e m é l e m , e lég 
lesz . I lyen s z í n v o n a l és e red -
mények koncentrál t támogatást 
fe l té te leznek. Az új akadémiai 
törvénynek is az a célja, hogy az 
a k a d é m i a ku ta tá s i in téze te i t 
fenntar tsa , de több önál lóságot 
adjon nekik. Valószínűleg ezek-
nek egy bizottság látja majd el a 
felügyeletét, és osztja majd el a 
költségvetést, a tervezet szerint az 
intézetek önkormányzati tulajdon-
ba kerülnének, és a bizottságon 
keresztül kapnák a támogatást. Ha 
a kormány fenntartja támogatási 
szándékát, akkor ezt az időszakot 
át lehet majd vészelni. 

Panek József 

FEGYVERTARTÁS MA 

Titok nincs, jog van 
Az Alkotmánybíróság utasította 

a j e l e n l e g i b e l ü g y m i n i s z t e r t : 
rendelkezzen az önvédelmi fegy-
vertartás kérdéséről egyúttal az 
exbelügyminiszter fegyverbegyűj-
tési akcióját és az ezzel kapcso-
latos rendelkezését - korlátozta 
ú j a b b e n g e d é l y e k k i adásá t -
alkotmánysértőnek minősítette. 

-Most mi a helyzet, mi lesz 
például a letétbe helyezett fegy-
verekkel? - kérdeztem Harkai 
Gyulát, a főkapitányság igaz-
gatásrendészetének osztály-
vezetőjét. 

- V á r u n k a min isz te r úr uta-
sítására, a saját szakállunkra nem 
intézkedhetünk. 

- Hány önvédelmi fegyver van 
jelenleg magánkézben Csongrád 
megyében? 

- Pontosan 512. Ebbe értendők 
a természetes és a jogi személyek 
egyaránt. 

- Ha ezt már megmondta, 
akkor nem lehet akkora titok ez a 
fegyverügy. Hallhatnánk azt is. 
kiknél? 

- Nos , ez az , amit nerri 
mondhatok meg, mert ez viszont 
t i tok . Ha k i a d n á m a n e v e k e t , 
m e g s é r t e n é m a s z e m é l y i s é g i 

jogukban őket, úgyhogy erre nem 
válaszolhatok. 

- A főkapitányság adott-e ki az 
utóbbi hónapokban, hetekben 
önvédelmi fegyvertartási enge-
délyeket? 

- A volt belügyminiszter kor-
látozta az engedélyek kiadását. A 
korlátozás nem terjedt ki a hiva-
tásosokra. Akik közülük kértek, 
kaphattak. 

- Ha megengedi, hangosan 
gondolkodnék: jelen pillanatban 
tehát lehet fegyvere a rendőrnek, 
a katonatisztnek, továbbá a jogi 
személyeknek, amelyeken válla-
latokat, bankokat, nagyobb áru-
házakat kell értenünk, ezek foglal-
koznak ugyanis pénzőrzés-
sel. -kíséréssel. A természetes 
személyek nevei lennének az 
igazán izgalmasak Csak azt nem 
tudom', ők milyen alapon 
tarthattak eddig is, és például én 
nem? Ha most kérnék? 

- A fegyver t a r t á s i engedé ly 
feltételei változatlanok: 18 életév, 
magyar állampolgárság, büntetlen 
előélet, egészségügyi alkalmas-
ság. Aki ezeknek a feltételeknek 
megfelel, nyugodtan kérelmezhet, 
hiszen állampolgári joga. 

-jri C aztán a faramuci helyzet! Az exbelügyminiszter ugyanis a köz-
§-( biztonság és a közrend megromlására hivatkozva gyűjtette be a 

J—J fegyvereket, korlátozta az újabbak kiadását. Azóta pedig a 
közrend és a közbiztonság szinte kétségbeejtően tovább romlott. 

F.bből pedig arra is következtetni lehet, hogy például a lét- és 
vagyonbiztonság hangoztatása ürügy volt, más megfontolásokból 
történt a lefegyverezés. Vagy csak egyszerűen egy átgondolatlan, 
elhamarkodott rendelkezés volt ez? Mindenesetre semmiképpen nem 
maradt hatástalan. Akitől elvették, az kikérte magának, akinek nem 
volt. az örült, hogy na végre... 

Akár a politikai hatalom megszilárdítása, megóvása , akár a kü-
lönben mindenki számára elfogadható közbiztonság érdekében tett, 
tisztán rendteremtő szándékról is volt szó, a végeredmény egy és 
ugyanaz lett. Míg jogilag igazságot szolgáltattak, addig is jót 
veszekedtünk, marakodtunk. Egész jól ment fegyver nélkül is. És 
ezután, lehet, hogy fogjuk azt a fránya pisztolyt és cél és tűz? 

Mag Edit 

Az egészség nálunk 
nem érték 

Az egy éve megalakult Magyar 
Rák Liga hé t fő i , Royal kávé-
házbeli estjén többségben voltak 
a negyven felettiek, bizonyítan-
dó , hogy még a t á j é k o z ó d á s 
szintjén sem törődik egészségével 
a f i a t a l a b b g e n e r á c i ó . Pe r sze 
korosz tá ly i határok né lkü l , az 
egész magyar társadalom jellem-
zője, hogy nálunk az egészségnél 
minden értékesebb. Ez a fő orka 
annak, hogy a világ egyik legbete-
gebb nemzete vagyunk. 

De talán-tán elérkezik lassan az 
idő, amikor némely fanatikusok 
próbálják erőnek erejével ráéb-
reszteni a nemzete t arra . hogy 
egyetlen igazi értékünk létezik -
amit óvni, védeni, menteni kell -
az egészségünk. A Magyar Rák 
Ligába tömörült 13 egyesület is 
erre a nemes feladatra szövetke-
ze t t , mer t a m e l l e t t , hogy a 
daganatos betegségben szenvedők 
sorsán igyekszik enyhíteni, a rák 
kora i f e l i s m e r é s é t - s így az 
é le tbenmaradás esé lye inek nö-
velését - is célul tűzte ki. 

Amin t azt a h a l l g a t ó s á g dr. 
Podmaniczky Erzsébettől, a liga 
fótitkárától megtudhatta: komplex 
rákprogram kidolgozására készül-
nek, a m e l y n e k e l s ő l é p c s ő j e , 
h á r o m s z ű r ő v i z s g á l a t - a nő-
gyógyásza t i , a szá jü reg i és az 
emlőszűrés - országos bevezetése 
lesz. 

Nem véletlen kezdik a sort eme 
rákfajták szűrésével, hiszen mind 
az e m l ő , mind a s z á j ü r e g i és 

nőgyógyászati daganatok száma 
évről évre növekszik. 

Az est m e g h í v o t t o r v o s v e n -
dégei a felvilágosítás szándékával 
beszéltek részletesebben egy - egy 
r ák fa j t á ró l , a korai j e l ek rő l . Á 
többi között a nők rettegett beteg-
ségéről, a méhnyak, méhtest és 
petefészekrákról, amelyek közül 
az e l ső ke t tő - á l l í t j á k - száz 
száza lékban gyógy í tha tó , ha a 
kezdet kezdetén, az első stádium-
ban f e l f e d e z i k . Ezér t hát nem 
lehet elégszer ismételni, a rend-
szeres nőgyógyászati rákszűrés, a 
korai felismerés az életet jelenti, 
éppen úgy, mint a rendszeres 
emlóvizsgálat, hiszen ennek hiá-
nya és elmaradása miatt diagnosz-
tizálnak évente 3000 előrehaladott 
emlőrákot. 

N é m i l e g m e g n y u g t a t ó vol t 
hallani, hogy a daganatdiagnózis 
nem mindig jelent halálos ítéletet. 
Ám ha az orvosok kezében lehet-
nek esélyeink az életben mara-
dásra avagy hosszabbításra, 
akkor miért fordulnak el tömegé-
vel az e m b e r e k az o r v o s t u d o -
m á n y t ó l , s h i s znek i n k á b b a 
paramedicinában, a csodaszemek 
kikiáltott cseppekben? A választ 
maguk az orvosok őszintén fogal-
mazták: a magyar egészségügy 
kudarcának tekinthető a parame-
dicina virágzása. S eme kudarc 
egyik fő oka: az orvos - beteg 
kapcso la t m e g r o m l á s a , a gyó-

< Folytatás a 2. oldalon) 


